

ACTA: CONSELL DE BARRI DE LA FLORESTA

Dia: 25 d'octubre de 2021
Hora: de 19h a 21:30h
Lloc: Centre Sociosanitari de La Floresta
Sessió: Ordinària

Hi assisteixen:

Presidència:

President: Sr. Marco Simarro Zanon, regidor de Participació Ciutadana i Joventut

Secretari: Sr. Xavier Tercero

Vicepresidenta: Sra. Xènia Amorós

Per part de l'Ajuntament:

Sra. Marina Casals Tres, sots directora de Participació Ciutadana i Acció als Barris

Sr. Oriol Arechavala Roé, tècnic en Participació Ciutadana i Acció als Barris

Sr. Albert Salarich Sánchez, grup polític Junts per Sant Cugat

Sr. Víctor Gordó Bayarri, grup polític ERC

Sra. Olga Sentís Barja, Participació Ciutadana i Acció als Barris

Per part de les entitats:

Sr. Guillermo Gallego Moras, Associació de propietaris i veïns de la Floresta Pearson

Sra. Elisenda Tortajada, Associació de veïns de la Serreta

Sra. Karmele Rodríguez Iturri, Associació de veïns El Faig

Sr. Francesc Bailón Bonachera, Associació de veïns El Faig

Sra. Maite Hualde, Associació de veïns El Faig

Sr. Juan Merino, Casal de la Gent Gran

Sra. Carola Alegre, El Senglar Cultural

Sr. Joan Rosés, El Senglar Cultural i Comissió de Cultura

Sr. Angel Ruíz, Olimpíyc Floresta

Sr. Juan Ramon Subirats, Olimpíyc Floresta i Comissió Educativa

Sra. Claudia Arruga Rodríguez, Comissió de Patrimoni i Memòria

Sra. Mont Carvajal, Comissió de Patrimoni i Memòria

Sra. Encarnación Garcia Maestre, "Nani", Comissió de Drets socials

Sra. Susanna Descals, Comissió Feminista

Sra. Joana Mora, Comissió Feminista

Sra. Ester Pérez, Comissió Feminista

Sra. Sílvia Llombart, Comissió Feminista

Sra. Gemma Tadeo, Comissió Feminista

Sra. Eva Serrats, Comissió d'Urbanisme, mobilitat, habitatge i medi ambient

Per part de la ciutadania:

Sra. Maria León, veïna i vídua del Sr. Josep Pla-Narbona

Sra. Maria Àngels Cuadras

Sra. Imma Vall

Sr. Josep Àngel Noguera Cortés

Sr. Josep Domínguez

Sr. Juan A. Gamero

Per part de la premsa:

Sr. Jordi Pascual Mollà, elCugatenc,

Sra. Cristina Cabases, Tot Sant Cugat

Sr. Sergio Morales, Cugat

Ordre del dia

1. Aprovació acta anterior
2. Informe de presidència:
 - Pacte per la convivència
 - Retirada contenidors Plaça Miquel Ros (prova pilot)
 - Projectes Pressupost Participatiu
 - Estat Casal Jove
 - Ampliació horari Consultori de la Floresta
3. Torn obert
4. Informació passi audiovisual “Pla-Narbona, crear per existir”
5. Renovació de càrrecs:
 - Secretari/a
 - Coordinador/a Comissió Urbanisme/Mobilitat/Habitatge i Medi Ambient de LF
6. Informació de les Comissions
 - Comissió Feminista: Resposta comunitària a l’agressió masclista i presentació circuit protocol a bars i espais de restauració
 - Comissió Educativa
 - Comissió Cultura
 - Comissió de Drets Socials:
 - Comissió Memòria i Patrimoni: darrera expo del centenari “esport i lleure”
7. Torn obert

Desenvolupament de la sessió:

El Sr. Simarro obre la sessió plenària tot agraint l’assistència i el fet de poder-ho fer presencial.

1. Aprovació acta anterior

S’aprova l’acta anterior per assentiment.

2. Informe de presidència:

El Sr. Simarro explica que s’ha començat a fer una *Newsletter*, que serà online amb qui s’inscriví però que avui s’ha repartit un exemplar físic per a cada participant, per tenir un canal de comunicació més àgil, sobre coses que passin al barri i per treure pes a l’Informe de presidència.

El Sr. Simarro explica vuit petits punts que no estan a l’ordre del dia:

2.1 Itinerari per a vianants i bicicletes entre La Floresta i Valldoreix i que abasta des del camí antic de Terrassa fins a la rotonda de Can Cadena, es farà el camí i altres actuacions urbanístiques.

2.2 Pals de telefonia a les voreres. Al camí de Can Llobet, Telefónica ja ha iniciat els treballs i ell hi anirà. La previsió de finalització és a finals d’octubre però depèn dels propietaris de posar-se d’acord ja que dels pals penja cablejat particular. Es va acordar fer un estudi i no s’ha fet i ell insistirà en què es faci.

2.3 Consultori de La Floresta. Sobre l'ampliació de l'horari: ara és de dilluns i dijous de tres a vuit, i dimarts, dimecres i divendres, de vuit a dos. Hi ha prevista una reunió de la regidora de salut amb el CatSalut i ell traslladarà que es recuperi el servei complet.

2.4 Neteja del bosquet de l'UREF sorgit dels pressupostos participatius. S'instal·larà una paperera i es farà més neteja per part del departament de Parcs i Jardins. Es farà un tractament de germinació al terra i es tancarà durant dues setmanes. De les dues actuacions es va informar per correu.

2.5 El taller mecànic il·legal del carrer Cedrela ja no hi és. Han marxat segurament per la pressió veïnal i policial. S'han retirat els vehicles de la via pública i els vehicles de dins de la finca han de ser tractats com a residus.

2.6 Camí escolar. Està a punt de l'aprovació inicial del projecte, pendent de resposta d'informes d'altres administracions. La previsió és que l'obra acabi el gener-febrer del 2023. La *reurbanització* del carrer Emeterio Escudero està en curs el procés de licitació de la redacció del projecte per part de l'Àrea Metropolitana, s'està movent. Quant a la part d'habitatge: en la parcel·la del carrer Montserrat i Grèvol on hi havia una part pública i una de privada, es farà habitatge públic on ja hi havia previst i es treballa amb el privat per fer una proposta conjunta. La idea és fer habitatge de lloguer de protecció oficial amb diversitat d'usuaris i s'han explicat els detalls als grups de treball.

2.7 La compra de televisió i projector a petició del Senglar Cultural està en fase de tràmit.

3. Torn obert de 30 minuts

La Sra. Llombart en nom de la Comissió Feminista comenta que arran de l'agressió masclista al barri s'ha fet palès que dins de les entitats hi ha una necessitat de saber com cal abordar aquests temes. Fa la proposta següent: que es faci una trobada d'entitats per posar aquest tema sobre la taula i que ho lideri la Comissió Feminista. Vol demanar a l'Ajuntament que s'impliqui ja que sorgiran necessitats de suport econòmic.

La Sra. León comenta tres temes: 1.- l'esplanada de davant de l'església amb carrer Verge de Montserrat un dia va aparèixer plena de pastilles incendiàries xafades i es van recollir entre els veïns, però és un perill; 2.- a la revetlla de Sant Joan algú havia tret la tapa del terra per usar el forat per tirar coets i és un perill; 3.- tema de la fibra òptica: hi ha problemes de connexió al carrer Sant Josep Oriol ja que les condicions d'instal·lació són pèssimes, són de Movistar, i demana si hi ha més veïns que els passa per poder-se unir per protestar; es podria fer una enquesta per detectar tots els veïns afectats.

El Sr. Noguera vol plantejar tres qüestions: 1.- pregunta si existeix un pla d'emergència per part del parc de Collserola general i un per a La Floresta en concret pel tema del foc, i si hi és caldria fer-lo visible, 2.- parla de part d'una veïna de l'avinguda Pere Plana, 75, a qui li han posat un contenidor de la plaça Miquel Ros davant de casa i és un problema, quan allà mateix hi ha un terreny municipal, 3.-pregunta, a més, respecte del camí escolar, si hi ha un pla de mobilitat aprovat i amb quina data.

El Sr. Gamero informa que del tema dels postes es va acordar amb el Pere Soler de parlar amb l'AMB perquè inverteixi a La Floresta i no se n'ha sabut res més; com a positiu de la pandèmia va ser la coordinació amb la regidora Esther Madrona per coordinar i compartir els equipaments culturals i esportius de La Floresta però no se n'ha sabut res més, amb diverses possibilitats com la gestió mixta i altres.; quant al camí escolar caldria aclarir les funcions de les comissions; quant a la mobilitat demana no posar direccions úniques i altres opcions; respecte els incendis demana que hi hagi coordinació entre el parc i l'Ajuntament perquè els veïns de La Floresta no saben què han de fer en cas d'incendi.

El Sr. Bailón pregunta quin és el tros del carrer Emeterio Escudero que s'urbanitza, si és la part de les cases enderrocades i demana si són terrenys públics ja que és límit entre La Floresta i Valldoreix, ha costat apuntar-se al consell, i el mecànic s'ha resolt però no s'ha comunicat a l'Associació de veïns.

La Sra. Vall exposa el problema del soroll del tren que ara té més freqüència i fa més soroll. Els nivells de soroll estan per sobre del permès. Demana si es pot fer alguna cosa com posar una barrera. A la part del Casino fa eco. També comenta la llum del peatge si es pot fer alguna cosa.

El Sr. Subirats comparteix dues notícies: que l'Olimpyc ha dut les barres del bar a la festa major i ha anat molt bé i amb els diners guanyats llogaran autocars per als jugadors; i a l'Olimpyc han rebut una beca d'ajuts i demana al consell si es pot trametre la informació de donatius o teaming.

El Sr. Merino es queixa sobre l'ascensor de l'estació ja que va malament. Cal mirar per què falla si per falta de manteniment o per vandalisme.

La Sra. Hualde pregunta si els sots pintats de vermell al mercat volen dir alguna cosa. Hi ha un tros a Buscarons on hi ha una caiguda impressionant i fa uns dies va caure un cotxe i demana de posar uns protectors. Insisteix sobre el tema de l'accés al poble per les monges on es talla el carrer per part dels pares perquè ells puguin aparcar els cotxes per agafar els nens. Demana que es posi un guàrdia i informa que molts nens entren per la part de baix, carrer Canadà.

La Sra. Descals, en nom de la Comissió Feminista es compromet a coordinar una reunió amb entitats i col·lectius del barri a través del consell de barri per articular una resposta a l'agressió masclista i per millorar les pràctiques en aquests cassos i demana la col·laboració de l'Ajuntament.

El Sr. Rosés es suma a la petició de la Comissió Feminista, com a Comissió de Cultura. Fa una pregunta a la presidència: com estan els projectes dels últims Pressupostos participatius, en concret l'actuació a les pistes de l'AFA i l'Olimpyc, i el bar d'entitats del Casino.

La Sra. Tortajada comenta que hi ha uns temes històrics com el camí de les monges que segueix igual amb la problemàtica dels aparcaments dels cotxes amb els pares que posen les tanques quan volen i vol una resposta. A més pregunta com està el contracte de recollida de residus si ja hi ha una licitació per a la Comissió de Medi ambient.

El Sr. Simarro dona resposta als temes comentats:

- agafa el guant i s'ofereix a coordinar-se amb la Comissió Feminista
- tema incendis: les pastilles de foc i la pirotècnia no pot ser i s'investigarà quin pla d'emergència hi ha a Collserola i que sigui visible per a la ciutadania
- quant al contenidor s'ha traslladat a Serveis urbans i ho miraran i s'ha respost a la veïna
- el camí escolar es parlarà després, però ja s'hi està treballant
- el pla de mobilitat no està aprovat però hi ha un consens i els punts de no acord es poden treballar per separat
- sobre els pals de la llum parlarà amb el Pere Soler i l'AMB si pot finançar
- la reunió amb la regidora Esther Madrona sobre els equipaments era amb la Plataforma més autogovern per a La Floresta per reflexionar noves dinàmiques de més autogestió. Són diverses sessions previstes i és un procés obert i no està tancat.

La Sra. Amorós afegeix que la Plataforma de més autogovern per a La Floresta està en un procés de diàleg amb l'Ajuntament perquè els consells de barri tinguin una forma més participada i més autogovern. Si algú vol més informació es pot afegir al grup de treball i es fa retorn de les sessions.

- Sobre Emeterio Escudero és tot plegat

El Sr. Arechavala aclareix que el projecte d'Emeterio Escudero és tot, amb la corba inclosa.

- la dificultat per apuntar-se al consell de barri no caldrà si es van fent presencials
- sobre el pàrquing, no sabia que hi ha havia una comunicació més directe però ja està resolt
- el soroll del tren, ho preguntarà i sobre la lluminositat del peatge també

- respecte l'ascensor es mirarà quin és el motiu i es posarà gent que s'ho miri ja que no es pot tenir l'ascensor espatllat
- tema Emeterio Escudero mirarà els sots pintats per si s'ha de fer alguna cosa
- Emeterio Escudero – Buscarons, la barrera es mirarà per prevenció
- el Pinar, anirà amb els dos regidors, el de Mobilitat i el de Policia, allà i ho miraran. Posa d'exemple el Joan Maragall que està autoregulat. Però si és un problema cal mirar-ho bé per si aquesta actuació es pot modificar

La Sra. Tortajada informa que hi ha un projecte sobre el tall de l'escola i que els pares tallen la carretera per recollir els nens a la porta i no és per seguretat dels infants, des de fa cinc anys. Hi ha un problema amb el pas de l'autobús i si hi hagués de passar una ambulància.

- comenta que ara informarà sobre els pressupostos
- sobre la recollida de residus informa que s'està treballant la licitació amb un nou sistema de recollida diferencial per a cada barri i intentarà dir alguna cosa abans del proper consell
- proposa que es recullin per les vies de comunicació del barri la queixa de la fibra òptica.

Sobre l'informe de presidència de l'ordre del dia:

2.1 Pacte per la convivència: s'han observat uns espais conflictius que són les places, en concret la plaça Miquel Ros, el parc infantil i Josep Playà. Després de la pandèmia es recupera el pacte i s'encarrega una diagnosi amb una empresa i en resulta un informe amb la diagnosi i unes propostes d'actuació i es farà un retorn obert a la plaça.

2.2 Retirada contenidors Plaça Miquel Ros (prova pilot). Conscient de les molèsties. Es reforçarà el servei petit els caps de setmana per buidar les papereres.

2.3 Projectes Pressupostos Participatius 2020-2021: els que estant executats són: La campanya contra els mosquits i El cinema familiar a la fresca; els previstos d'executar en breu són: La neteja de boscos al novembre, Les taules de ping-pong a diferents parcs, L'ampliació i millora del skate parc a la zona de Can Llobet, Zona de lleure infantil a Can Llobet. Tot això s'enviarà.

2.4 Estat Casal Jove: s'ha inclòs en el contracte la climatització i el sistema d'intrusió i està pendent de polir el terra i millorar els accessos, accions que s'entomaran des de l'Àrea de Joventut i s'està treballant conjuntament amb la Comissió educativa.

El Sr. Gordó pregunta: Els projectes que no estan en contractació ni en fase d'execució, quina previsió hi ha?

El Sr. Simarro explica que s'han prioritzat alguns però a mida que es vagin executant s'anirà començant la resta.

La Sra. Alegre comenta sobre el projecte de l'AFA que hi havia tres parts i ara la tercera no hi és, la del circuit de BMX. Li van dir a Esports que hi seria però no la veu. Està esperant resposta. Hi ha 3.000 euros.

El Sr. Simarro respon que el projecte BMX està fet. I els diners estan vigents.

La Sra. Casals aclareix que hi ha una reserva per equipar de materials el circuit perquè el circuit està fet amb accions de la brigada i els interessats. El problema ara és de gestió de l'espai. I a Esports estan mirant la fórmula de gestió. Un cop resolt això, amb l'entitat que s'està constituint i Esports estigui formalitzat, es podran comprar els elements amb els 3.000 euros reservats.

La Sra. Amorós proposa que consti en la presentació que això està pendent de formalitzar.

4. Informació passí audiovisual "Pla-Narbona, crear per existir"

La Sra. León, vídua del Josep Pla-Narbona mort l'any passat, comparteix que hi ha un audiovisual de 90 minuts sobre la tasca del seu marit i que es presentarà el divendres 12 de novembre a les 18:30h. Des del consell de barri el 2020 van distingir el seu marit amb l'orgull florestà.

El Sr. Gallego completa la informació del Pla-Narbona que té dos eixos: d'una banda el documental i de l'altra les actuacions d'homenatge que l'Ajuntament es va comprometre en un acord de Ple el 2021 amb tres potes: familiars, un representant del consell de barri i un representant per a la Taula d'Arts visuals de Sant Cugat, aquí es pot concretar i aprovar el representant del consell de barri i proposa que sigui el Sr. Ramon Piqué i es ratifica i parla en nom de la Comissió de Patrimoni i memòria.

La Sra. Amorós s'accepta nomenar el Sr. Piqué per consens perquè no hi ha oposició.

5. Renovació de càrrecs:

Secretari/a

El Sr. Tercero informa que deixa el càrrec de secretari per motius personals. Dona fe que les propostes es treballen i es fa feina i agraeix a tothom la seva col·laboració. I anima a algú que agafi la secretaria.

La Sra. Amorós comenta que no han rebut candidatures i que la plaça està vacant.

El Sr. Simarro explica com es treballa a la mesa i que calen els dos càrrecs. Quan es presenti alguna candidatura es votarà. No cal que sigui un membre estricte del consell; un veí del barri ja val.

Coordinador/a Comissió Urbanisme/Mobilitat/Habitatge i Medi Ambient de LF

El Sr. Simarro comenta que ara l'està desenvolupament el Sr. Gallego. I es volen separar les dues comissions: la d'Urbanisme i la de Medi ambient.

El Sr. Gallego comunica que deixa el càrrec de la Comissió d'Urbanisme, mobilitat i habitatge i convida que hi hagi el relleu de coordinador però sí que continua com a vocal. És important que continuï per contacte amb l'Ajuntament. Proposa fer una convocatòria oberta al barri per a les candidatures i ell ofereix el seu suport.

La Sra. Amorós reafirma fer una convocatòria oberta al barri per a les comissions. Entoma això i s'encarrega de fer la convocatòria.

La Sra. Tortajada pensa que s'han de mantenir les dues comissions separades.

El Sr. Gamero exposa que el problema és el xoc amb l'Ajuntament ja que la comissió treballa més tipus poble i l'Ajuntament ho fa a més gran escala, com el camí escolar. Explica que falten coordinadors amb l'Ajuntament perquè aquest té altres prioritats. Caldria definir l'àmbit de treball dels coordinadors i les comissions.

El Sr. Simarro explica que es farà una trobada oberta amb totes les comissions i ara s'ha obert un debat amb afirmacions que no són certes, com el camí escolar, i es treuen temes ja explicats malgrat els desentesos i s'ha treballat i incorporat tot allò que es podia i s'ha informat.

6. Informació de les Comissions

Comissió Feminista: Resposta comunitària a l'agressió masclista i presentació circuit protocol a bars i espais de restauració

La Sra. Descals explica que el tema de la cura la posen al centre i per això la representació és coral. Explica que davant de l'agressió masclista la comissió es va mobilitzar però no es va produir la resposta comunitària esperada i que s'està treballant el protocol amb els bars i espais de restauració. Demana que es comparteixi la diagnosi que s'ha fet a les places i pregunta si s'ha fet amb perspectiva de gènere. Aquesta eina els pots ser útil per a la realització del protocol.

La Sra. Tadeo informa que el protocol que s'engegarà forma part del protocol genèric i que està dividit en diversos eixos i que un és el dels bars. Demana si hi ha retorn de les altres entitats o comissions per formar part de la proposta feta al principi.

Comissió Educativa

El Sr. Subirats comenta els projectes: el de la cavalcada de reis, el projecte de l'espai jove que està pendent d'una reunió i respon a la Comissió feminista que sí que hi treballaran.

Comissió de Cultura

La Sra. Alegre comenta les activitats fetes des del Senglar que han anat bé i proposen: la castanyada i el tió i el quinto.

Comissió de Drets Socials

La Sra. Garcia "Nani" informa que van tenir una reunió amb la tinenta d'alcalde Núria i van tornar a reclamar la guia de serveis socials i els van dir que de cara al febrer de l'any que ve tothom la tindria a casa seva; l'altra reclamació és tenir un centre de dia i una opció seria posar un afegit al Centre sociosanitari en espera de tenir una residència; també hi ha un projecte que es diu Radar que és saber com estan les persones detectant-ho a través de les farmàcies i botigues. I demana a les altres comissions que es faci difusió del Servei d'acompanyament digital.

La Sra. Alegre demana, com a Senglar Cultural, si es podrà tenir servei de bar a la festa major.

Comissió Memòria i Patrimoni: darrera expo del centenari "esport i lleure"

La Sra. Arruga explica que s'ha inaugurat l'exposició "Cent anys d'esport i lleure" i convida tothom a visitar-la. Proposa la nova ubicació que hauria de ser dins del pavelló. Proposa que les noves pistes de BMX es posi el nom de Santiago Chevarria.

El Sr. Gamero explica que el document està penjat a internet: "Cent anys d'històries". Informa que s'enviarà per email. Des de la Comissió de Patrimoni i Memòria es vol regalar un pendrive a les persones que han intervingut en el documental i que es pagui des de l'Ajuntament, uns 700 euros.

7. Torn obert

El Sr. Subirats comenta que: en nom de l'Eva de l'Espai Manel des que no estan els contenidors està net i les rates han baixat, i que les beques de l'Olimpyc han rebut disset peticions de beca del 100 %, demana ajuda i agraeix la col·laboració que ofereix l'Ajuntament.

El Sr. Gamero comenta diverses temes prioritari: que s'arreglin els passatges i dreceres pendents, si hi ha ajudes per al tema de les plaques solars, més seguretat per les queixes de robatoris, la Taula de negociació per accelerar el procés cap el consell de poble i cal definir bé la feina de les comissions.

El Sr. Merino exposa que hi ha un problema de salut ja que els metges de família i la infermera marxen i l'Ajuntament hauria de pressionar. Demana que hi siguin els metges de sempre.

El Sr. Bailón opina que la Mútua ha destruït l'equip mèdic. L'Ajuntament ha de dir alguna cosa. Els horaris que hi ha ara és metge dimarts al matí i dijous a la tarda, i la resta de la setmana hi ha una ATS i una administrativa.

La Sra. León informa que ella és una metgessa jubilada i que hi ha una tendència a despersonalitzar.

El Sr. Simarro es compromet a mirar què es pot fer des de l'Ajuntament del tema mèdic i intentarà estar a sobre a la reunió del dimecres per recuperar el que hi havia abans de la pandèmia. Informa que agafaran les qüestions, des de la compra del pendrive perquè sol haver diners fins als altres temes comentats. Afegeix que és tard, marxa gent i es pot mirar de començar abans, les 18:30h.

El Sr. Simarro agraeix l'assistència i es tanca la sessió amb l'actuació musical del grup "La última y nos vamos" a les 21:30h